



## السيرة الذاتية

[N.alzanati@uot.edu.ly](mailto:N.alzanati@uot.edu.ly)

د. ناجي عبدالله مختار الزناتي

العمل الحالي: استاذ، قسم الجغرافيا ونظم المعلومات الجغرافية، جامعة طرابلس  
المجالات البحثية والاستشارية: التخطيط، الخدمات، الاسكان.

## المؤهلات العلمية

- ماجستير التخطيط الإقليمي، جامعة ويلز كاردف-بريطانيا 1993 عنوان الرسالة: التنمية المتوازنة ودورها في إعادة توزيع السكان.
- الدكتوراة في الاسكان والتخطيط الحضري، قسم تخطيط المدن والاقاليم، جامعة ويلز، كاردف- بريطانيا 1997، عنوان الأطروحة سياسة الاسكان في ليبيا، دراسة لمشروعات الاسكان العام بطرابلس.

## الدورات التدريبية

- تخطيط التعليم والموارد البشرية، دمشق سوريا، المعهد العالي للتخطيط، منظمة اليونسكو.
- دورة تنمية مهارات التخطيط، البرنامج الانمائي للأمم المتحدة UNDP 2005.
- مهارات الحاسوب معظم البرامج الاساسية ( Windows, Word, Excel, SPSS )
- ادارة المعرفة والتحول الرقمي، معهد التخطيط العربي 2021.
- التخطيط الاستراتيجي، شبكة تطوير قاع لتعليم في ليبيا، تنفيذ (University of Alicante) بالتعاون مع الاتحاد الاوروي. يونيو 2022.

## الخبرات المهنية

- باحث تخطيط بوزارة التعليم 1986-1983
- مدير ادارة التخطيط بوزارة التعليم 1990-1986
- طالب دراسات عليا بريطانيا 1998-1991
- رئيس قسم الجغرافيا جامعة طرابلس 2000 / 1999
- مسئول التعليم بالمنطقة الغربية ليبيا 2004 / 2000
- مسئول التخطيط بالمنطقة الغربية 2005 / 2004
- مدير ادارة التعليم الخاص امانة التعليم 2009-2005
- عضو لجنة هيئة تشجيع الاستثمار ليبيا 2007-2005
- منسق عقد الامم المتحدة للتعليم من اجل التنمية المستدامة/ ليبيا 2013-2008
- عضو فريق الاسكان والمرافق لإعداد خطة التنمية ليبيا 2010 / 2006
- امين اللجنة الوطنية للتعليم الاهلي 2011-2009
- احد الخبراء العرب بمعهد التخطيط العربي، الكويت.
- عضو لجنة اعداد قانون التعليم في ليبيا 2010

- استاذ زائر لقسم التخطيط الحضري جامعة الزعيم الازهري السودان 2014.
- عضو اللجنة العلمية للجمعية الوطنية للمتفوقين والموهوبين ليبيا، 2021
- عضو اللجنة الاستشارية بوزارة الاقتصاد والتجارة، 2020-2021
- عضو مجلس ادارة مركز البحوث والاستشارات بجامعة طرابلس. 2022
- رئيس لجنة شؤون اعضاء هيئة التدريس والباحث بالمركز الليبي للاستشعار عن بعد وعلوم الفضاء. 2023

### بحوث علمية منشورة

- 1 Urbanization and urban change in Tripoli city, University of Huddersfield. U.K, planning school conference, 1995.
- 2 Housing finance strategies in Palestine, rebuilding Palestine, Amman, Jordan, 1996.
- 3 لامركزية التنمية ودورها في اعادة توزيع السكان من مدينة طرابلس ليبيا، مجلة المعهد العالي للمعلمين زلطن 2002.
- 4 التعليم الخاص وأثره على منظومة التعليم في ليبيا، مؤتمر التعليم الاهلي في الدول العربية، الاسكندرية - مصر/ 2005
- 5 سياسة الاسكان في الدول النامية، مجلة الجامعي نقابة أعضاء هيئة التدريس الجامعي، العدد 9، 2009
- 6 السكن القائم بمدينة طرابلس، مجلة الجامعي جامعة طرابلس، العدد 19، 2009
- 7 التعديلات والإضافات لمشروعات الاسكان العام في افريقيا، مجلة كلية الاداب طرابلس، العدد 23 / 2013
- 8 التعليم والتنمية المستدامة، تجربة ليبيا، ورشة عمل التعليم والتنمية المستدامة، بيروت لبنان، 2008/11
- 9 نظم المعلومات الجغرافية ودورها في التخطيط الاقليمي، المؤتمر الجغرافي الثالث، كلية الاداب جامعة طرابلس/ 2014
- 10 التخطيط الاقليمي في ليبيا، المؤتمر العلمي لكلية الاداب جامعة طرابلس، 2015
- 11 جزيرة توتي بالسودان بين الاصاله والتخطيط المستقبلي، مجلة العلوم الانسانية والاجتماعية العدد الاول 2016.
- 12 الاسكان المتعدد الطوابق ومدى ملائمته للمجتمع الليبي، مجلة كلية الاداب مسلاته، 2017.
- 13 تخطيط استعمالات الاراضي في زلطن، المؤتمر الجغرافي الثالث لتقنية البيانات المكانية، 2018.
- 14 التوزيع المكاني لمراكز الخدمة الصحية في ليبيا. مجلة العلوم الانسانية والاجتماعية، العدد التاسع، 2020.
- 15 التحليل المكاني للخدمات الصحية ببلدية حي الاندلس، باستخدام نظم المعلومات الجغرافية، الملتقى الدولي الافتراضي الثاني حول التطبيقات الرقمية في ظل الجائحة. الجزائر 2021.
- 16 التباين المكاني لمحطات الوقود في مدينة طرابلس، المؤتمر العلمي السادس حول خارطة الشارع المفتوحة، جامعة النجم الساطع، البريقة ديسمبر 2020.
- 17 تقييم وتخطيط الخدمات التعليمية بلدية طرابلس المركز، المؤتمر السنوي الثاني للجمعية الجغرافية السعودية، فبراير 2021.
- 18 توزيع المناطق الخضراء بالمخطط الحضري طرابلس المركز، مؤتمر جيوتونس 2021.
- 19 رصد الزحف العمراني العشوائي بحرم وادي القطاره بمدينة بنغازي، مجلة كلية الاداب الجامعة العراقية، 2023 المؤتمر الخاص بقسم الجغرافيا.
- 20 مخاطر السدود في ضوء التغيرات المناخية سدي وادي درنة نموذجا، مؤتمر التغيرات المناخية، جامعة جيسين المانيا، نوفمبر 2023.

C.V

**Prof. Naji Abdallah Mukhtar Alzanati**

[N.alzanati@uot.edu.ly](mailto:N.alzanati@uot.edu.ly)

**Current work:** Professor, Department of Geography and Geographic Information Systems, University of Tripoli

**Research and consulting fields:** planning, services, housing.

### **Qualifications**

- Master degree, in Regional Planning, University of Wales Cardiff - Britain, 1993. Thesis title: Balanced development and its role in redistributing the population.
- Ph.D in Housing and Urban Planning, Department of City and Regional Planning, faculty engineering and built environment, University of Wales, Cardiff - Britain 1997, thesis title: Housing Policy in Libya, a Study of Public Housing Projects in Tripoli.

### **Training courses**

- Education and Human Resources Planning, Damascus, Syria, Higher Institute of Planning, UNESCO.
- The development of Planning skills, United Nations Development Program (UNDP) 2005.
- Computer skills, most basic programs (Windows, Word, Excel, SPSS).
- Knowledge management and digital transformation, Arab Planning Institute 2021.
- Strategic planning, development network for education in Libya, implemented by the University of Alicante in cooperation with the European Union. June 2022.

### **Professional skills**

- Planning researcher at the Ministry of Education 1983-1986
- Director of the Planning Department at the Ministry of Education 1986-1990
- Postgraduate student 1991-1998
- Head of the Geography Department, University of Tripoli, 1999/2000
- Education Officer in the Western Region of Libya 2000/2004
- Planning Officer in the Western Region 2004/2005
- Director of the private Education Department, Education Secretariat 2005-2009
- Member of the management committee of the Investment Promotion Authority of Libya 2005-2007
- Coordinator of the United Nations Decade of Education for Sustainable Development/Libya 2008-2013

- Member of the housing and utilities expert team to prepare the Libyan development plan 2006/2010
- Secretary of the National Committee for Private Education 2009-2011
- One of the Arab experts at the Arab Planning Institute, Kuwait.
- Member of the committee preparing the Education Law in Libya 2010
- Visiting professor at the Department of Urban Planning, Al-Zaim Al-Azhari University, Sudan, 2014.
- Member of the Scientific Committee of the National Association for the Talented and Gifted, Libya, 2021
- Member of the Advisory Committee of the Ministry of Economy and Trade, 2020-2021
- Member of the management Board of the Research and Consulting Center at the University of Tripoli. 2022
- Chairman of the Committee for Faculty and Research Staff Affairs at the Libyan Center for Remote Sensing and Space Sciences. 2023.

### **Published scientific research**

- 1) Urbanization and urban change in Tripoli city, University of Huddersfield. U.K., School of Planning conference, 1995.
- 2) Housing finance strategies in Palestine, rebuilding Palestine, Amman, Jordan, 1996.
- 3) Decentralization of development and its role in redistributing the population from the city of Tripoli, Libya, Journal of the Higher Institute of Teachers, Zelten 2002.
- 4) Private education and its impact on the education system in Libya, Conference on Private Education in Arab Countries, Alexandria - Egypt / 2005
- 5) Housing Policy in Developing Countries, Ajamy Journal, University of Tripoli, Issue 9, 2009
- 6) Existing housing in the city of Tripoli, University Journal of Tripoli, Issue 19, 2009
- 7) Amendments and additions to public housing projects in Africa, Journal of the College of Arts, Tripoli, Issue No. 23/2013.
- 8) Education and sustainable development, the Libyan experience, Education and Sustainable 9) Geographic information systems and their role in regional planning, Third Geographical Conference, Faculty of Arts, University of Tripoli/ 2014
- 9) Geographic information systems and their role in regional planning, Third Geographical Conference, Faculty of Arts, University of Tripoli/ 2014
- 10) Regional Planning in Libya, Scientific Conference of the Faculty of Arts, University of Tripoli, 2015

- 11) Tuti Island in Sudan between authenticity and future planning, Journal of Humanities and Social Sciences, First Issue 2016.
- 12) Multi-storey housing and its suitability for Libyan society, Journal of the College of Arts, Masalata, 2017.
- 13) Land use planning in Zalten, the Third Geospatial Data Technology Conference, 2018.
- 14) Spatial distribution of health service centers in Libya. Journal of Humanities and Social Sciences, Issue 9, 2020. Development Workshop, Beirut, Lebanon, 11/2008.
- 14) Spatial distribution of health service centers in Libya. Journal of Humanities and Social Sciences, Issue 9, 2020.
- 15) Spatial analysis of health services in the municipality of Hay Al-Andalus, using geographic information systems, the second virtual international forum on digital applications in light of the pandemic. Algeria 2021.
- 16) Spatial variation of gas stations in the city of Tripoli, the Sixth Scientific Conference on Open Street Map, Bright Star University, Buraika, December 2020.
- 17) Evaluating and planning educational services, Municipality of Tripoli Center, the second annual conference of the Saudi Geographical Society, February 2021.
- 18) Distribution of green areas in the urban plan of Tripoli Centre, Geo-Tunis Conference 2021.
- 19) Monitoring random urban sprawl on the Wadi al-Qattara campus in the city of Benghazi, Journal of the College of Arts, Iraqi University, 2023 Geography Department Special Conference.
- 20) The risks of dams in light of climate change, Derna Valley Dam as a example, Climate Change Conference, University of Giessen, Germany, November 2023.